
وحید تفریحــی/ هر کابوســی پایانــی دارد 
و حــالا نوبــت بــه پایــان کابــوس بمــب هــای 
ساعتی مدارس رسیده اســت؛ اواخر شهریور 
امســال بود که در گزارشی به بررسی وضعیت 
استانداردســازی و حذف بخــاری های نفتی 
مدارس استان پرداختیم و در آن گزارش اعلام 
شد که ســایه پرخطر بخاری نفتی همچنان بر 
ســر 280 کلاس درس ســنگینی می کند اما 
حالا این کابوس تمام شــده و آن طــور که مدیر 
پــروژه گرمایشــی اداره کل نوســازی مدارس 
استان به »خراســان رضوی« اعلام کرده تمام 
بخاری های نفتی مدارس اســتان که قابلیت 
استانداردسازی داشته ، برچیده شده و تنها 3 تا 
4 مورد باقی مانده که استانداردسازی و حذف 
آن در حــال انجام اســت و تــا 20 روز آینده این 
موارد محدود هم استانداردسازی خواهد شد. 
به گزارش »خراســان رضــوی«، موضوع جمع 
آوری بخاری های نفتی در مدارس استان را که 
ضریب خطر آن، چنان زیاد بود که به »بمب های 
ســاعتی« شــهرت یافته بود ،روزنامه خراسان 
طی سال های متمادی در دستور کار خود قرار 
داده بود و در گزارش های متعدد ، پیگیری برای 
حذف کامل این بمب های ساعتی را مطالبه می 
کرد؛ این پیگیری ها از سال 98 جدیت بیشتری 
به خود گرفت و در دو گزارش جدی به پیگیری 
این مطالبه افکار عمومی پرداختیم که همان 
سال در پی گزارش های خراســان، اعتبارات 
خوبی هم برای جمع آوری بخاری های نفتی در 
مدارس استان جذب شد. هر چند این داستان 
سر درازی داشت و تا امســال ادامه یافت، اما با 
اعلام اداره کل نوسازی مدارس استان، سایه 
کابوس وار بخاری های نفتی از مدارس استان 

برداشته شد.

پیگیری برای حل مشکل مناطق بدون برق	 
مدیــر پــروژه گرمایشــی اداره کل نوســازی 

مــدارس اســتان در گفت و گــو با مــا درباره 
آخریــن اقدامــات انجام شــده بــرای حذف 
بخــاری هــای نفتی از مــدارس اســتان می 
گوید: حــالا دیگر می توان گفــت که بخاری 
های نفتی از مدارس استان جمع و سیستم 
اســتاندارد در این مدارس راه اندازی شده 
اســت، البته در 3 تا 4 مدرسه کوچک هنوز 
سیســتم اســتاندارد راه اندازی نشــده ولی 
پروژه جابه جایــی و حذف بخــاری نفتی در 
آن در حال انجام اســت. از بهشــادفر درباره 
موعد پایــان استانداردســازی همین تعداد 
محــدود باقی مانــده کــه پــروژه آن در حال 
انجام اســت، ســوال می کنیم که پاسخ می 
دهد: این 3 یــا 4 مورد هم تا حــدود 20 روز 
آینده تمام می شود و مشکل حل خواهد شد. 
وی درباره مشکل جایگزینی بخاری نفتی در 
مدارسی واقع در مناطق بدون انشعاب برق 
نیز اظهار می کند: دربرخی مدارس به دلیل 
نبود انشــعاب بــرق و گاز امــکان جایگزینی 
وجود نــدارد، البتــه پیگیر هســتیم از طرف 
فرمانداری منطقه، برای این مناطق انشعاب 

برق فراهم شود .

استانداردسازی سیستم گرمایشی 	 
مدارس استان در انتظار ابلاغ اعتبار

در ادامــه از بهشــادفر دربــاره اقدامــات بــرای 
استانداردسازی دیگر سیستم های گرمایشی 
مدارس اســتان شــامل مدارس دارای بخاری 
گازسوز و... سوال می کنیم که پاسخ می دهد: 
ما منتظر ابلاغ اعتبار امسال هستیم تا اقدامات 
را برنامه ریزی و شــروع کنیم، حدود 10 هزار 
کلاس  دیگر برای استانداردســازی سیســتم 
گرمایشــی باقی مانده و نزدیک بــه 1500 تا 
1600 کلاس دیگــر هــم داریــم که سیســتم 
گرمایشی آن ها فرسوده است و نیاز به تعمیرات 
اساســی دارد که ایــن مــوارد هــم در برنامه ما 
خواهد بود. وی می افزاید: منتظریم که همین 
روزها ابلاغ اعتبار انجام شــود و کار را اجرایی 
کنیم، ســازمان هم به ما اطــلاع داده که ابلاغ 
اعتبار در حال انجام است، این اعتبار که ابلاغ 
شود بر اساس میزان آن برنامه ریزی می کنیم 
که چه تعداد را می توانیم برای استانداردسازی 
اقدام کنیــم. وی در پاســخ به این ســوال که آیا 
برآوردی از میزان اعتبار شده است؟ می گوید: 
هنــوز رقمی اعــلام نشــده ولی طی چنــد روز 

آینده مشخص می شود. وی درباره اختصاص 
اعتباری برای استانداردســازی سیستم های 
گرمایشی مدارس از محل اعتبارات سفر ریاست 
جمهوری برای نوسازی مدارس نیز اظهار می 
کند: در آن سفر موضوعاتی برای بحث نوسازی 
مدارس بوده ،اما ویژه استانداردسازی سیستم 
گرمایشی اعتباری نداشــته ایم. از مدیر پروژه 
گرمایشــی اداره کل نوســازی مدارس استان 
ســوال می کنیم که در صورت ابــلاغ اعتبار، تا 
پایان سال چه میزان از سیستم های گرمایشی 
کلاس هــای درس اســتان استانداردســازی 
خواهد شــد؟ می گوید: این موضــوع به میزان 
اعتبار و توانمندی ما بســتگی دارد، چون نیرو 
کم داریــم، البته برآورد خودمان این اســت که 
اگر اعتبار به صورت کامل اختصاص یابد تا پایان 
امسال حداکثر 2500 مورد استانداردسازی 
سیســتم گرمایشــی قابلیت انجام را دارد و آن 

وعده ای که داده ایم عملی خواهد شد.

بی توجهی به بهره برداری، نگهداری و 	 
تعمیرات تاسیسات

بهشادفر با بیان این که یکی از مشکلات ما بهره 
برداری، نگهداری و تعمیرات جزئی تجهیزات 
در مدارس اســت که بر عهده آموزش و پرورش 
است، می افزاید: متاســفانه نگاه خوبی به این 
قضیه وجود ندارد و اعتبارات مناســبی نیز در 
این زمینه به آموزش و پرورش اختصاص نیافته و 
عملا این کار انجام شدنی نیست. وی می گوید: 
در بهره برداری هم متاسفانه برخی اصول بهره 
برداری صحیح رعایت نمی شود که این موضوع 
باعث می شود عمر مفید تاسیسات کاهش یابد، 
به دلیــل بهره بــرداری غیراصولــی عمر مفید 
تاسیسات بسیار پایین می آید و مثلا سیستمی 
که عمر مفید آن 20 سال است، طی 5 سال به 
تعمیر اساسی نیاز دارد و باید هزینه ای مضاعف 

برای آن شود.

تمام بخاری های نفتی به جز موارد محدودی که در حال استانداردسازی است، از مدارس برچیده شد
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معاون غذا و داروی علوم پزشکی مشهد:

کل آنتی بیوتیک های وارداتی 
مشکل دار نبوده است

معاون غذا و داروی دانشــگاه علوم پزشکی مشهد 
دربــاره جمع آوری شــربت های کوآموکســی کلاو 
وارداتــی توضیحاتــی ارائه کرد. ناصــر وحدتی در 
گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: تولیــد کارخانجات 
دارو به صورت ســری  بوده و یک ســری ســاخت با 
ســری روز بعد متفاوت اســت، ممکن است یکی از 
سری ها مشــکل داشــته باشــد که اعلام می کنند 
آن را بازگرداننــد، کل آنتی بیوتیک ها مشــکل دار 
نبــوده بلکــه فقط یــک ســری آن مشــکل داشــته 
اســت، به مراکز نامه نوشــتیم تا آن  را بازگردانند و 
ممکن اســت مقداری از این دارو که در بازار بوده، 
مصرف شده باشد. وحدتی درباره نوع مشکل این 
آنتی بیوتیک ها نیز گفت: نوع مشکل را به ما اعلام 
نکردنــد، تنها بیــان کردند که این ســری ســاخت 
را برگشــت بزنیــد. باید پیگیــری کنیم کــه ببینیم 
چه میزان از این ســری در بازار وجود داشــته و چه 
میزان مصرف شده اســت، بعید می دانم از 50 تن 
آنتی بیوتیکی که وارد شــده، حتی یک عدد هم در 
داروخانه ها باقی مانده باشد، اما ما به لحاظ اداری 
موظف هســتیم به مراکز نامه ارســال کنیم که اگر 

موردی بود، آن را بازگردانند.
به گــزارش ایســنا، مدیــر کل داروی ســازمان غذا 
و دارو، روز گذشــته  اعلام کــرده بود کــه »6 مدل 
آنتی بیوتیک وارداتی در بازار موجود است که تنها 
یک نــوع آن مشــکل دارد، این یک نوع هــم در پنج 
بسته تهیه شده بود که تنها یک بســته آن، یعنی 2 
درصــد از داروی مذکور، جمع آوری شــد که علت 
آن هم کمتر بودن جزئی میزان ماده موثره از دامنه 

مجاز بود.«

 مشاور مدیرکل آموزش و پرورش خراسان 
رضوی  اعلام کرد:

سند تحول بنیادین،  محور تمام 
فعالیت های مدارس می شود

علی نــوری/ مشــاور مدیــرکل آمــوزش و پرورش 
خراسان رضوی  در دوره آموزشی قرارگاه جهادی 
تعلیــم و تربیت شهرســتان بردســکن که بــا حضور 
بیــش از 200 نفر از مدیــران مدارس برگزار شــد، 
گفت: سند تحول بنیادین ، محور تمام فعالیت های 
مدارس می شود. به گزارش خراسان رضوی، محمد 
تقی فخریــان  بیان کــرد:  دولت به دنبــال اجرایی 
کردن  سند تحول بنیادین در آموزش و پرورش است 
و این ســند می تواند به عنوان اصلی ترین ســند در 
آموزش و پرورش باشد. دبیر قرارگاه جهادی تعلیم و 
تربیت خراسان رضوی افزود:  با وجود این که بیش 
از 10 سال از تدوین این سند می گذرد ولی تاکنون  
متاسفانه به دلایلی این سند اجرا نشده است  .  وی 
خطاب به مدیــران مدارس بردســکن تصریح کرد: 
برای اجرایی کردن سند تحول بنیادین نیاز به برنامه 
های متفاوتی داریم و این قرارگاه جهادی قرار است 

به کمک مدیران بیاید. 

ا ز میان خبر ها

گوناگون 

مدیر کل میراث فرهنگی استان:

هر خانه روستایی گناباد قابلیت 
تبدیل به کارگاه صنایع دستی را دارد

صفری/ مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری خراسان رضوی گفت: با توجه به قابلیت 
های گنابــاد در زمینه تولید صنایع دســتی و از جمله 
سفالگری، هر خانه روستایی این شهرستان قابلیت 
تبدیل بــه کارگاه صنایع دســتی را دارد.بــه گزارش 
خراسان رضوی، سید جواد موسوی  در حاشیه جلسه 
تودیع و معارفه رئیس میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری گناباد افزود: وجود صنایع دستی متعدد 
و متنوع و به ویژه تولید سفال در روستای مند با سابقه 
چند هزار ساله، از جمله قابلیت های مهم گردشگری 
گناباد است.وی با بیان این که ثبت ملی روستای مند به 
عنوان روستای ملی صنایع  دستی در رشته سفالگری 
توســط اداره کل میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری خراســان رضوی در حال پیگیری است، 
اظهار کرد: ثبت ملی این روستا در رشته سفالگری در 
سال 1399 از سوی شورای ملی قطعی شده بود ولی 
به دلیل برخی مسائل و مشکلات ، این موضوع محقق 
نشد.مدیر کل میراث فرهنگی اســتان تصریح کرد: 
ثبت ملی روســتای مند گناباد نه تنها موجب حمایت 
از اشــتغال هنرمندان سفالگر می شــود، بلکه زمینه  
جذب گردشگران و ایجاد مراکز آموزش هنر سفالگری 
در منطقه را فراهــم می کند و آن را رونق می بخشــد.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به قابلیــت های متنوع 
گناباد در زمینه تولید صنایع دستی، مناطق شهری و 
روستایی این شهرستان از قابلیت خاصی برای توسعه 
رشــته های صنایع دستی برخوردار هســتند و باید با 
حمایت مسئولان ذی ربط کارگاه های صنایع دستی 
و تولید سفال در این مناطق گســترش یابد.موسوی 
افزود: این شهرســتان با برخورداری از قنات جهانی 
قصبه به عنوان تنها اثر ثبت شده استان خراسان رضوی 
در فهرست آثار جهانی سازمان یونسکو، از نقاط مستعد 
جذب گردشگر داخلی و خارجی به شمار می رود.رضا 
نصیری فرماندار گناباد نیز در این جلسه گفت: با وجود 
ظرفیت های مختلف فرهنگی و گردشگری و جاذبه 
های تاریخــی این شهرســتان و از جملــه وجود قنات 
جهانی قصبه، تاکنون به نحو مطلوب از این قابلیت ها 
در مسیر توسعه و رونق اقتصادی گناباد استفاده نشده 
است و باید با هم افزایی و بهره گیری مناسب از فرصت 
های موجود در این زمینه گام های موثری برداشــت.
در پایان این مراســم حمیدرضا محمــودی قوژدی به 
عنوان رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری گناباد معرفی و از خدمات رسول صنوبری 

قدردانی شد.
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